
 

U POLJOPRIVREDI NE TREBA NIKO DA PROPADNE

Subotica, 18. oktobar 2013.

Treći  poljoprivredni  forum  "Hrana  za  Evropu"  otvorio  je  danas  u
Subotici  dr  Dragan  Glamočić,  ministar  poljoprivrede,  šumarstva  i
vodoprivrede,  a  ceo  skup  sa  desetak  tema  sveden  je  na  poziv
"Investirajmo u agroprivredu Srbije".

Dr Dragan Glamočić

Goste je u ime organizatora, Ekonomskog instituta i  Društva agrarnih
ekonomista Srbije, pozdravio Dragan Šagovnović, generalni direktor Instituta i tom prilikom istakao da
tema  o  kojoj  se  razgovara  na  Forumu  u  pozadini  ima  ogromne  neiskorišćene  potencijale  domaće
agroindustrije i da je za državu od velikog značaja kako će oni biti ubuduće iskorišćeni.

U ime Ekonomskog instituta  on se  založio da u Srbiji  počnemo da razgovaramo o strategiji  razvoja
agroprivrede,  a  ne  samo  poljoprivrede  i  da  donošenje  takvog  dokumenta,  koga  bi  usvojila  Narodna
skupština, može da pokaže i da predstavlja nacionalno opredeljenje u ovoj oblasti.

Otvarajući ovaj skup i raspravu ministar Dragan Glamočić je istakao da postoji potreba da se razmotre svi
pravci daljeg razvoja i mogućnosti za unapređenje ovog sektora.

- Otvorenih pitanja ima dosta, a za nekim odgovorima treba da tragaju eksperti ekonomskih i bioloških
nauka. Recimo, zbog čega godinama unazad imamo niže prinose pšenice i  kukuruza nego u prošlom
veku, a tvrdimo da imamo  dobre sorte, sve bolju mehanizaciju i zaštitu?

 



 

Akteri prve panel rasprave, sadašnji i  bivši ministri poljoprivrede: Veljko Simin, Dragan Glamočić,
Dušan Petrović i Slobodan Milosavljević (s leva na desno)

Potrebni su nam i brzi odgovori: šta učiniti da ratar u mnogim oblastima ne bude više samo dobavljač
sirovina sa malog gazdinstva i kako da povećamo broj mladih uspešnih poljoprivrednika na selu? Koje
investicije obaviti u situaciji kada se odomaćila krilatica " da je onaj ko ima vagu i silos gazda sela"? –
rekao je ministar Glamočić.

Podaci da se obim poseda, koji subvencioniše država, povećao sa četiri na sedam hektara u centralnoj
Srbiji, a u Vojvodini na skoro 14, su ohrabrujući, ali još uvek više od 100.000 gazdinstava seje pšenicu na
površini do pet hektara.

Brzi  odgovori,  upravo  od  agroekonomista,  su  nam  potrebni  i  za  održive  proizvodne  programe  uz
navodnjavanje. Cena energenata je presudna, ali i druge komponente su važne – od izbora proizvodnje do
tržišta – ocena je koju je izneo dr Glamočić i u nastavku podsetio šta radi njegov tim.

- Ministarstvo poljoprivrede, implementacijom agrarne politike kroz mere podrške, intenzivno radi na
motivisanju  i  edukaciji  poljoprivrednika,  usmeravajući  ih  ka  povećanju  produktivnosti,  efektivnosti  i
efikasnosti proizvodnje, a sve u cilju povećanja prinosa i unapređenju ukupne poljoprivredne proizvodnje.
Naš cilj je da srpski agrar postane najplodonosnija oblast privrede naše zemlje, privlačan teren za domaće
i strane direktne investicije i mesto za razvoj agrobiznisa i ekonomije u celini.

Video sam poruke i saznanja koja ste saopštili na prethodnim skupovima i dobro je što se vide i različita
zalaganja i interesi  velikih kompanija. Jedni su za to da mali prestanu da se bave poljoprivredom, drugi
su za to da "spasavaju male".

Mi smo, kao Vlada i Ministarstvo, za to da niko ne propadne, da niko ne radi badava i da niko ne bude
iskorištavan.  Za  ovu  formulu  još  nemamo  jaka  organizaciona  ni  institucionalna  rešenja.  Ona  ne
podrazumevaju  da  će  se  Ministarstvo  poljoprivrede  baviti  socijalnim  problemima  i  uzgrednom
proizvodnjom pojedinaca. U centar naših zalaganja stavljamo gazdinstvo koje je spremno da ojača i da
podigne  proizvodnju  ukrupnjavanjem  poseda,  nabavkom  mehanizacije  i  primenom  savremenih
agrotehničkih mera – poruka je ministra Glamočića.



Veliko interesovanje novinara: pitanja za budžet, gmo...

-  U Srbiji  je  prenaglašena moć  ljudi  koji  ukupno obrađuju 120-130.000 hektara.  Njihova snaga je  u
sposobnosti,  infra  strukturi  koju  imaju,  izvoznim poslovima,  a  poseduju  i  novac  za  ulaganja  prema
kooperantima. Taj koncept mala i srednja gazdinstva održava, ali ih ne razvija. Imamo li trenutno zamenu
za ovu praksu – nemamo. Ali ono što ja želim da uradimo je da podržim i velike proizvođače tako što
ćemo uspostaviti  dobru  poslovnu  klimu kako  bi  se  i  dalje  razvijali  i  postali  uzor  malim i  srednjim
proizvođačima.

Kod nas su zadruge u većini slučajeva klasična preduzeća bez deobe profita na kraju godine. Pojedine
zadruge se hvale kao uspešne jer imaju 30 članova, a 1.000 kooperanata. Zadrugari su ovde samo kao
statisti za uspešno preduzeće pod nazivom "zadruga". Istinu moramo pogledati u oči – bio je prema ovom
sektoru sasvim jasan ministar.

Forum sa manje učesnika od prethodna dva

- Međutim, ono što je problem celokupne naše privrede, a sa kojim se susreću sve zemlje u tranziciji, jeste
nedostatak stranih i domaćih direktnih investicija. Našoj poljoprivredi su neophodna kapitalna i tekuća
ulaganja u primarnu proizvodnju, prerađivačku industriju, skladišne, prodajne i distributivne kapacitete,
kao i u infrastrukturu. Mi već uveliko radimo na privlačenju kapitala u sektor poljoprivrede, ali kako bi se
agrar revitalizovao,  bruto domaći  proizvod porastao,  a konkurentnost  proizvoda podigla na viši  nivo,
moramo na tome raditi još bolje i predanije – podsetio je ministar Glamočić i u nastavku rekao.

- Srbija za napredak poljoprivrede mora povećati kvalitetne izvore finansiranja za razvojne programe. Sve
zemlje  u  tranziciji  su  imale  finansiranje  iz  Razvojnih  kapitalnih  fondova  države  sa  30-40  odsto
bespovratnih sredstava, a mi iz sličnog fonda nismo ni uz malu kamatu finansirali kapitalna ulaganja u
agraru.

Ako sve ono što je potrebno za preporod poljoprivrede i sela padne na Agrarni budžet u Ministarstvo
poljoprivrede, od podizanja nivoa naše konkurentnosti neće biti ništa.

Generalno  posmatrano,  srpska  poljoprivreda  je  sektor  koji  nudi  velike  mogućnosti  za  inostrane
investitore, naročito ako se ima u vidu preferencijalni pristup srpskih proizvoda najvećim tržištima preko
potpisanih sporazuma o slobodnoj trgovini ili na drugi način regulisanog preferencijalnog statusa.



Vreme je da novčani odnos prema održivim investicijama, to jest ulaganjima, u nova radna mesta bude
jednak za sve koji to čine.

Naravno,  osim  na  ulaganja  privatnog  kapitala,  u  narednom  periodu  ćemo  se  oslanjati  i  na  fondove
Evropske  unije,  u  skladu  sa  mogućnostima  za  korišćenje,  koje  Srbiji  kao   kandidatu  za  članstvo  u
Evropskoj uniji, stoje na raspolaganju. Sredstva pete komponente Instrumenta za predpristupnu pomoć,
namenjena ruralnom razvoju, proizvođači i prerađivači će iskoristiti za investicione i programske projekte
u svom poslovanju, što će predstavljati značajnu pomoć unapređenju njihovog biznisa. Mi, kao institucija
nadležna za apsorpciju i realizaciju evropskih fondova, intenzivno radimo na uspostavljanju sistema i
mehanizma,  potrebnih  za  apsorpciju  i  realizaciju  sredstava  iz  fondova,  ali  istovremeno  radimo  i  na
edukaciji budućih korisnika i promociji IPARD-a, kako bi ovaj instrument bio iskorišćen na najbolji način
i dao pozitivne rezultate.

Učesnici Trećeg foruma

Sebi smo postavili  visoke ciljeve, ali  smo sigurni da ćemo uspeti  da ih ostvarimo, odnosno da ćemo
povećati  produktivnost  i  efikasnost,  unaprediti  izvoz  i  iskoristiti  izvozni  potencijal,  smanjiti
nezaposlenost, modernizovati proizvodnju i bezbednost hrane i prehrambenu sigurnost podići na najviši
nivo. Međutim, da bi uspeli u tome, potrebna nam je vaša pomoć – da se na skupovima ovakvog tipa
konsultujemo, razmenjujemo mišljenja i pronalazimo najbolja rešenja, a sve u interesu Srbije i srpskog
seljaka. Siguran sam da imamo dovoljno energije, motivacije i znanja, tako da naredni period vidim kao
odličnu priliku da udruženim snagama Ministarstva, proizvođača, prerađivača, investitora i svih ostalih
partnera, krenemo u obnavljanje srpskog agrara, osvojimo nova tržišta i učinimo sve što je potrebno da
domaćem agrobiznisu donesemo dugo očekivan procvat.

Na kraju, dr Dragan Glamočić je uputio poziv za promene u ovom sektoru:

- Otvoreno pozivam i proizvođače i prerađivače,male i velike, da učine korak unapred i pomognu razvoj
Srbije!

Hajde da pokažemo i sebi i investitorima da smo zemlja visoke poslovnosti, pogodno tlo za ulaganja, da
smo pouzdani partneri i kolege od poverenja. Hajde da im pokažemo da će svaki uloženi dinar, dolar ili
evro  biti  višestruko  isplativ  i  da  će  posao  biti  obavljen  profesionalno  i  na  vreme.  Potencijalnim
investitorima želim da poručim da je poljoprivreda Srbije danas pravo mesto za ulaganje i da ih pozovem



da zajedno doprinesemo ozdravljenju poljoprivrede – zaključio je dr Dragan Glamočić.

Ministar Glamočić pohvalio je organizatore ovog značajnog skupa, koji je, nažalost, po broju učesnika
slabije posećen nego prethodna dva.


